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Proměny hasičské zbrojnice
Každý, kdo byl v  posledních týdnech v  ha-

sičské zbrojnici, nemohl přehlédnout úpravu 
vstupu do budovy. Když se v prostorách po prak-
tické lékařce „zabydlely“ služby, uvědomil jsem 
si, jak nedůstojné prostředí tento objekt skýtá. 
Předložil jsem radním záměr na  dílčí moderni-
zaci a rada dala tomuto tématu zelenou. Začali 
jsme výměnou vstupních dveří (ty původní byly 
zřejmě z  roku 1947), dnes už máme opravený 
celý vstup. Zmizely kabely, vitríny z dob socialis-
mu, díry ve zdech, byl instalován sádrokartono-
vý podhled s novým moderním osvětlením. Ale 
oprava vstupních prostor je pouze začátek. 

Vzhledem k tomu, že jsme pronajali prosto-
ry ke komerčním účelům, potřebovali jsme zřídit 
podružný elektroměr. V této fázi jsme zjistili, že 
téměř nic, co se za léta v objektu dělo, není řádně 
zdokumentováno a  popisy v  rozvaděči zdaleka 
neodpovídaly skutečnosti. Takže současně s po-
družným měřením se začala opravovat elektro-
instalace. Nebude se dělat nová, pouze se opraví 
stávající a dá se do souladu s platnými normami. 
Jsem přesvědčen, že při přiměřené údržbě budou 
rozvody ještě léta sloužit bez dalších investic.

O tom, jak budou probíhat další změny, roz-
hodne statický posudek stropu garáží. Už léta se 
traduje, že se strop houpe. Objednal jsem tedy 
zpracování stavebně technického průzkumu 
a statického posudku, aby bylo jasno. Pokud by 
posudek dopadnul špatně, bude třeba provést 
nápravu. Pokud posudek dopadne dobře, je 
třeba rozhodnout, co dál. Za  sebe jsem navrh-
nul modernizovat sál, dát mu moderní podobu 
a  provést takové úpravy, které ze sálu udělají 
prostor, ve  kterém se může konat spousta ak-

tivit. Ale o  rozsahu určitě nebudu rozhodovat 
sám. Budou s tím spojené náklady a bude třeba 
to ošetřit v rozpočtu. Věřím ale, že to získá pod-
poru u zastupitelů i u veřejnosti.

Nezávisle na těchto úvahách však proběh-
ne oprava střechy hasičské věže (zatéká) a opra-
va schodiště tamtéž (kvůli zatékání je třeba 
vyměnit řadu dřevěných prvků). Tyto havarijní 
opravy proběhnou v co nejkratší době. 

Chodník na hřiště
Když jsme schvalovali změnu č. 1 ÚP 

Vřesina, byl jsem plný naděje, že se konečně 
podaří dostavět chodník na hřiště. Počítali jsme 
se slibem majitelky posledního úseku, že nám 
ho prodá. Z  toho jsem vycházel i  při přípravě 
7. (listopadového) zasedání ZO. Zajistil jsem 
geometrické zaměření části parcely, potřeb-
né pro chodník, a  požádal dotyčnou majitelku 
o  souhlas s  oddělením, abych mohl jejím jmé-
nem odeslat žádost na stavební úřad. Předložil 
jsem zastupitelům návrh usnesení, který mě 
opravňuje podepsat na tuto část pozemku kupní 
smlouvu. Všichni jsme podlehli představě, že se 
to konečně povede… Dočkal jsem se však velké-
ho rozčarování – paní majitelka je ochotná pro-
dat pouze celou louku, a  to za  cenu, za  kterou 
jsme koupili pozemek 1140/3. Ano, měli pravdu 
ti, kteří nás varovali, že zakoupením tohoto po-
zemku jsme nasadili laťku… Ale zatímco poze-
mek 1140/3 má pro obec hodnotu (má stavební 
potenciál), pozemek 1140/25 je opravdu jenom 
louka… Cenu pro nás má pouze pruh podél ko-
munikace. Majitelka mi oznámila, že se s námi 
bude bavit pouze její právník.

Musím říci, že zastupitelstvo bylo při roz-
hodování ovlivněno slibem, že potřebnou část 
pozemku pro chodník nám majitelka prodá 
po schválení Změny č. 1 ÚP Vřesina… Obávám 
se, že žádnou „páku“ obec v rukách nemá a dál 
budeme chodit na hřiště kolem rušné komunika-
ce. Ještě jsem zapomněl napsat, kolik paní ma-
jitelka za  louku chce: je to více než 1,6 mil. Kč. 
Za louku…

Školní sportoviště
Už dříve jsem vás informoval, že jsme zís-

kali dotaci na modernizaci školního sportoviště. 
Podle původního rozhodnutí rady obce měla 
být na  jednom z hřišť zachována živá tráva. To 
by sebou neslo mnoho starostí s údržbou, náro-
ky na zavlažování a byly by s  tím spojené další 
negativní dopady, které nemá smysl rozebírat. 
Na jednání ZO vloni se o této věci dlouze a živě 
diskutovalo, a tak jsem se rozhodl, že se záměr 
pokusím zvrátit. Požádal jsem hydrometeorolo-
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gický ústav v Porubě o statistiku srážek na na-
šem území, nastudoval, co taková živá tráva ob-
náší, zapojil do  toho všechny lidi, kteří k  tomu 
mají co říci. Z výsledku bylo zřejmé, že přírodní 
tráva by nebyla udržitelná bez vybudování vod-
ního zdroje pro zavlažování. Svolal jsem tedy 
všechny zainteresované osoby k poradě (v rámci 
schůze rady obce) a předložil všechny argumen-
ty. Rada rozhodla změnit zadání a zvolila umě-
lou trávu, která bude, ve srovnání s živou trávou, 
vyžadovat minimální údržbu a tedy i minimum 
provozních nákladů. V  tomto duchu jsme s re-
alizační firmou už v  lednu podepsali dodatek 
ke  smlouvě. Nepochybuji, že jsme tímto roz-
hodnutím udělali radost nejen vedení školy, ale 
všem budoucím uživatelům.

Termín dokončení je 25. června 2020. Do-
volil jsem si vyzvat ředitelku ZŠ a MŠ, FC Vřesi-
na i DTJ Vřesina, aby navrhli vhodný program 
pro slavnostní otevření modernizovaného spor-
toviště. Je evidentní, že pokud se nevyskytnou 
překážky při realizaci, které by stavbu opozdily, 
mohlo by slavnostní otevření modernizovaného 
sportoviště být současně slavnostním ukonče-
ním školního roku – nebo začátkem prázdnin… 
Nemám o  tom konkrétní představu, počkám 
si na  návrhy. Domnívám se, že by bylo pěkné 
zahájit provoz hřiště i  začátek prázdnin odleh-
čeným sportovním programem s  přiměřeným 
občerstvením.

Kladení 
věnců

U  příležitostí 75. výročí 
osvobození Vřesiny Rudou 
armádou zveme občany 
k  účasti na  pietním aktu 
- kladení věnců, který se 
uskuteční u pomníků pad-
lým v  pondělí 27. dubna 
2020 v 16:00 hod.



tek rakety RS1 v  okopu pro techniku, spousty 
rozházeného materiálu a  vystříleného i  plného 
německého střeliva. Linie zákopů nad chatovou 
osadou pak byly zřejmě ve spěchu opuštěny bez 
boje, svědčí o tom nalezená plná munice do ně-
meckých pěchotních zbraní. Obránci zřejmě 
ustupovali po současné červené turistické stezce 
směrem k bývalé hájence. Dne 27.4. ustupovala 

německá četa z Vřesiny Topolovou ulicí přes les 
okolo hájenky směrem na  Mezihoří. Na  kopci 
před bývalou hájenkou drželi obrannou pozici, 
/60ks vystřílených nábojnic do  pušky Mauser 
K98, zbytky uniformy slovenského doktora, 
střepiny různé ráže, zbytek německé ruční zbra-
ně/, velitel dal rozkaz hajnému v hájence zatopit 
v kamnech a mužstvu uvařit teplé jídlo. Na kouř 
z  komína reagovali rusové a  hájenku rozstříleli 
120 mm minometnou palbou. Hajný s  rodinou 
utekl do Čavisova k příbuzným, četa pak ustupo-
vala po okraji lesa směr Mezihoří, který je lemo-
ván množstvím okopů pro ležící střelce, letouny 
IL-2 je nešetřily, bylo zde nalezeno množství 
23 mm nábojnic z leteckých kanónů VJa-23.

Pod Mezihořím v  lese bylo objeveno místo 
drobného střetu, asi 30 ran z  německého ku-
lometu Mg 42 a  okolo několik míst, odkud se 

Svinov ke  Korýtku, kde překročili řeku Odru 
a pokračovaly směr Ostrava.

Od  27.4. byla obec Vřesina silně postřelo-
vána ruskými letouny „Šturmovik“ IL-2 od 227. 
bitevní letecké divize, 8. bitevního leteckého 
sboru, 8. letecké armády a jejím stíhacím krytím 
Lavočkin La-9 od 181. leteckého stíhacího plu-
ku, 15. gardové letecké divize. Ruské letecké síly 

působily velké ztráty jak na  německé živé síle, 
technice, tak i mezi civilním obyvatelstvem.

Síly německé branné moci byly ve  Vřesině 
dobře opevněny, obranné linie byly vybudovány 
na okolních svazích obklopujících obci.

Severozápadní svah s  výhledem na  hlavní 
Kyjovickou silnici, táhnoucí se od  hřiště, okolo 
bývalé nádrže na  bruslení až k  chatové osadě, 
byl v  lese nad říčkou Porubkou ustupujícím 
Wehrmachtem dobře opevněn. Systém zákopů 
pro ležící i  stojící muže byl doplněn okopy pro 
minomety a těžkou techniku. V lese nad nádrží 
probíhaly, dle nalezené vystřílené ruské i němec-
ké munice do  pěchotních zbraní, místní boje. 
Pozice zde byly silně napadány útočícími letadly 
IL-2. svědčí o  tom množství nábojnic 23 mm 
v  těsné blízkosti okopů. Německým obráncům 
zde bylo asi horko, dokazuje to nalezený zby-
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Křižovatka u Hrušky

Mnoho lidí se mě ptá, jak to bude s kruho-
vým objezdem. Odpovídám, že nevím. S  kraj-
ským úřadem na  téma křižovatky diskutuji. 
Aktuálně se chci pokusit prosadit řešení, které 
by prozatím nešlo cestou budování okružní 
křižovatky. Návrh řešení je už z roku 2014 jako 
alternativa ke  kruhovému objezdu, ale tehdy 
byla jiná dopravní situace a tento návrh nenašel 
podporu na  odboru dopravy ani u  PČR. Jedná 
se o  rozšíření stávající křižovatky o  odbočova-
cí pruhy, vybudování bezpečných přechodů, 
výškové úpravy. Toto řešení by nevyžadovalo 
přeložky stávajících sítí a vyšlo by levněji. S au-
torem projektu jsme myšlenku nedávno oprá-
šili. Slíbil předložit návrh policii ČR. Pokud by 
nápad prošel, předložil bych řešení k  diskuzi 
na úrovni obce. Za sebe se domnívám, že by toto 
řešení mohlo být lepší, než okružní křižovatka 
v daných podmínkách s ohledem k tomu, že se 

s otevřením silnice I/11 tranzitní provoz v obci 
docela výrazně zmenšil.

V každém případě si myslím, že dokud stojí 
restaurace Na  Růžku na  svém místě, opravdu 
kultivované řešení neexistuje. 

Omezení tranzitu vozidel nad 
12 T přes obec

Řada z  vás si určitě pamatuje, že jedna 
z podmínek, kterou si obec Vřesina dala při jed-
nání o podpoře stavby silnice I/11, bylo omezení 
těžké dopravy přes obec. Tenkrát obcí projížděly 
denně desítky přetížených vozidel s kamenivem. 
Závazek krajského úřadu, i  když nepodložený 
smlouvou, spočíval v tom, že po otevření silnice 
I/11 bude provedeno opatření (dopravní znače-
ní), které by zakázalo vjezd do obcí v údolí Porub-
ky na silnice třetí třídy. Psal jsem o tom na obec-
ním webu hned z kraje ledna letošního roku. 

Mezitím už proběhlo projednání novely zá-
kona o  pozemních komunikacích v  parlamentu 
ČR a změna neprošla. Kamiony tedy k naší škodě 
nemají zákonem zakázáno sjíždět ze silnic první 
třídy a hledat „zkratky“ přes obce. V médiích však 
sleduji tlak obcí a  krajských úřadů na  minister-
stvo dopravy, aby v této záležitosti zakročilo. Jsou 
na  tom totiž některé obce ještě mnohem hůře. 
Nám otevření silnice I/11 evidentně pomohlo, pro-
voz nákladní dopravy není sice nulový, ale rapidně 
nižší. Zřejmě se řidičům nevyplatí kvůli mýtnému 
sjíždět ze silnice I. třídy. To je pro nás určitě dobrá 
zpráva. Přesto budu dále jednat s krajským úřadem 
o dopravním značení, které by obec chránilo i před 
řidiči, kteří se snaží ušetřit na mýtném za každou 
cenu. Instalace dopravního značení by se promítla 
v  poměrně krátké době do  všech mapových pod-
kladů, které používají navigace, a  tak by se obci 
vyhnuli i řidiči, kteří jezdí důsledně podle GPS.
        Ing. Jiří Kopeň

Konec válečných dnů ve Vřesině
Poslední válečné dny v  naší obci nejsou 

nikde zpracovány. Proto ani na stránkách obce 
se k tomuto tématu mnoho nedovíme. Litera-
tury týkající se Ostravské operace je dostatek, 
ale také zde je obec Vřesina zmiňována jen 
okrajově. Přitom při bojových akcích, zhruba 
od 27. - 29. 4. zahynulo ve Vřesině při osvobo-
zování obce 23 Rudoarmějců.

Obec Vřesina byla osvobozena dne 29. 4. 
1945. Rozhodující útok provedly v rámci Ostrav-
ské operace vojska 4. Ukrajinského frontu a také 
jednotky 1. čs. armádního sboru – 1. tanková 
brigáda a  1.čs. letecká smíšená divize. V  neděli 
29. 4. po těžkých bojích postoupily tanky 3.tan-
kového praporu ze směru Dolní Lhota, Čavi-
sov, Mezihoří, Hýlov na město Klimkovice. Zde 
v 10:30 obdržely rozkaz k postupu na Vřesinu 
a  Janovou. Bezprostředně poté vyrazily směr 
Vřesina-osada Mexiko a  zde uhnuly směrem 
na  Skalku a  pokračovaly směr Stará Poruba, 

Z historie obce

Grigorij Filimovič Nabiruchin
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jednotlivě střílelo z pušek K98, vždy 3 až 5 ran. 
Množství hliníkových zbytků a  železných stře-
pin v  okolí svědčí o  tom, že rusové k  likvidaci 
použili minometnou palbu z  82 mm minome-
tu vz.1941. Je možné, že se ustupující četa pak 
přesunula směrem k  protiletadlovému kanónu 
20 mm Rheinmetal Flak30, který měl postavení 
na okraji lesa Mezihoří. Flak byl zničen křížovou 
palbou z  IL2, kdy linie průbojných projektilů 
23 mm křížem krážem protínaly okop flaku.

Silné německé postavení na severovýchod-
ním svahu táhnoucím se od  Vřesinské strže 
směrem na  Porubu nad říčkou Porubkou bylo 
tvořeno desítkami okopů pro ležící muže, kulo-
metnými hnízdy i okopy pro minomety a lehkou 
techniku. Velké množství vystřílené munice, 
zbytků zbraní, hodnostního označení a výstroj-
ních součástek svědčí o  úporných bojích. Ně-
mečtí obránci byli vytlačeni ze svých postavení 
přes údolí směrem ke  Skalce a  Záhumenici, 
kterou pak ustupovali směrem k Porubě. Všech-

Každoročně v tuto dobu se asi 
všichni těšíme na  delší dny, hřeji-
vější slunce a svěží vzduch. Ale také 
na  jarní práce v  zahrádce a  okolo 
domu. To jistě neříkám novinku. 
Prostě tak to vlastně stále chodí.

Leč právě tento jarní čas mi 
každoročně připomene jedno jaro 
a  jednu vzpomínku, ze které mne 
i po tolika letech zamrazí.

Psal se rok 1945 a druhá svě-
tová válka končila už stálými po-
rážkami Němců ve  všech bitvách. 
Stát, který válku začal, doplácel 
nyní na  svou neskromnost a  namyšlenost. Do-
platil na to, že uvěřil plamenným řečem fanatika 
Hitlera. Že uvěřil jeho vizi o  založení tisícileté 
říše pro všechny Němce. A také tomu, že každý 
Němec je vlastně výjimečným člověkem, a  tím 
pádem také součástí vyvoleného národa, který 
je předurčen vést a  řídit (a  ponižovat) všech-
ny ostatní národy Evropy. Že plánovaná nová 
říše Němců bude vlastně nová Evropa s  novou 
východní hranicí (zatím na  Urale). Bláznivá 
vize jednoho fanatika končila jeho vojenskou 
porážkou. Poslední dva velké boje německé ar-
mády byly: marná obrana Berlína a druhá byla 

Zbytek rakety RS 1 Nábojnice do kulometu MG 42 a pušky Mauser K98 Zbytky 20 mm munice Flak30 nalezené u Mezihoří

na tato místa byla poseta množstvím 23 mm 
nábojnic z  kanónů ruských bitevních letounů 
IL-2 a  20 mm kanónů ŠVAK stíhacích letounů 
Lavočkin La-9, což svědčí o síle ruského letec-
tva, které v závěrečných bojích vládlo na obloze.

Německá obranná postavení ve  Vřesině-
-osada Mexiko, byla soustředěna po  celé délce 
na okrajích lesa Záhumenice nad Skalkou. V noci 
z  28.4. na  29.4. předsunutá ruská četa přitáhla 
76,2 mm divizní kanón vz. 42 (ZIS-3) k  lesíku 
Pod Záhumenicí a s prvním úsvitem začala pálit 
směrem na křižovatku Stará Poruba – Klimkovi-
ce. Působila velké ztráty přesunujícím se němec-
kým jednotkám. Tři německé střední tanky Pz III 
odbočily z postřelované silnice do kopce směrem 
na Vřesinu a soustředěnou palbou se za jízdy po-
koušely ruské dělo zničit. Dva tanky Pz III dostaly 
postupně přímý zásah a byly vyřazeny z boje. Tře-
tí tank vyřadil přímým zásahem ruské dělo a ob-
sluhu drtil svými pásy. Velícího důstojníka nalezla 
v bezvědomí a s rozdrcenou rukou pásy tanku so-

větská zdravotnice. Urputnost boje v tomto místě 
dokazuje množství nalezené vystřílené munice ze 
samopalů „Špagin“, mosazné nábojnice do kanó-
nu ZIS a nesmírné množství různých střepin. Ve-
liteli děla se podařilo přežít, byla mu amputována 
ruka a v osmdesátých letech 20. století navštívil 
místa bojů i Vřesinu.                                  Kolář Jiří

(Poznámka: V  článku byly použity historická 
data, která byla postupně uveřejňována   v  ča-
sopise „Zápisník“, který vycházel na Ostravsku 
v 70. a 80 letech minulého století a  terénního vý-
zkumu „Klubu vojenské historie Slezsko“. 

Tím zraněným vojákem byl Grigorij Fili-
movič Nabiruchin (1921-2002), nadporučík 
203. střeleckého pluku Rudé armády. Od  roku 
1972 čestný občan města Klimkovice.

G. F. Nabiruchin navštívil 4. května 1985 
naší základní školu ve Vřesině.

Poděkování také patří panu Ing.  Jiřímu 
Pillichovi, kronikáři města Klimkovice).

Přichází  jaro
tzv. Ostravská operace. Ta měla 
ruským jednotkám zabránit do-
bytí Ostravy (včetně strojíren 
schopných opravit těžkou vojen-
skou techniku, případně vyrábět 
i zbraně). Navíc šlo Němcům o to 
uzavřít Moravskou bránu, která 
by jinak byla ideálním koridorem 
pro rychlý postup ruské armády 
do celé Moravy.

Rok 1945 - válečný duben 
na Ostravsku

začátek dubna – ve  Vřesině i  v  dalekém 
okolí je už dobře slyšet stále se zvyšující hlomoz 
vojenských bitev. Střelba z  děl i  tanků a  také 
střelba z  kulometů se ozývá od  Bohumína až 
po Opavu. Motory tanků utichají jen v noci, ale 
brzkým ránem začíná vše nanovo. 

okolo 10. dubna – hlomoz bitevní vřavy na-
růstá. Je slyšet i ruská letadla, která se do bojů 
také dala. Německá armáda letadla vlastně ne-
měla. Všechna jejich letadla už byla sestřelena. 
Aktivita ruských letadel (bombardování) se 
ozývá z prostorů Hlučínska. Pravděpodobně jde 
o ničení betonových pevností, které byly Česko-

slovenskem (v roce 1936-1939) vybudovány pro 
ochranu hranic proti Hitlerovi. A nyní je Němci 
využívají proti postupující ruské armádě.

středa 18. dubna – hluk válečných bojů se 
přibližuje. Je zřejmé, že ruská vojska mají na-
vrch…. a nejsou už daleko. Dokladem je událost, 
že do  Vřesiny dopadl první dělostřelecký náboj 
z  ruského děla. Bylo asi 10 h dopoledne, když 
se ozval mohutný výbuch. Hnal jsem se k oknu, 
ze kterého se málem vysypalo sklo a uviděl jsem 
už jenom mrak šedivého dýmu z místa dopadu 
(tj. dnešní pastvina ovcí a koz pana Bárty). Ro-
dičové doma zrovna nebyli, a  tak jsem (ze zvě-
davosti) zautíkal ke  kráteru v  trávníku. Byl to 
takový velký trychtýř v  hlíně…. a  ta hlína byla 
ještě teplá. Ihned jsem utíkal zpátky domů, 
doufaje, že rodičové se mezitím ještě nevrátili. 
Doufal jsem správně. Nebyli. Ale za  chvíli se 
vrátili (ze stolařské dílny) a  hned se mne ptali, 
jestli jsem také slyšel tu velkou ránu…. a co to asi 
bylo. I řekl jsem jim, že jsem se po výbuchu hned 
podíval z  okna pokoje, protože jsem se domní-
val, že něco bouchlo pod naším oknem. Ale že 
jsem na dvorku pod oknem nic podezřelého ne-
spatřil, až na to, že jsem viděl, jak se nad loukou 
zvedá šedý dým a že je to asi tím, že tam vybu-
chl granát z děla. Že jsem se na tu díru už stačil 
podívat, to jsem zatajil, poněvadž vím, že bych 
od  tatíka dostal přinejmenším lískanec. A  když 
ne lískanec, tak určitě po řiti. Když jsem to na-
šim vypovídal, tak otec řekl: „No už je to tady. 
Stěhujeme se do  sklepa. A  hned!“ Svůj sklep 
jsme sice v domku neměli, ale s dobrými sousedy 
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(Kučerovými - v domě č.p. 228) jsme už dávno 
byli domluveni, že nás do svého sklepa vezmou, 
a dokonce jsme už tam měli zařízené bydlení, tj. 
na vyrovnané haldě uhlí byla rozprostřena sláma 
a na ní položené koberce. Na kobercích nataženy 
plachty (bílé) a na plachtách bílé peřiny. Na ce-
lou velkopostel dopadalo světlo z malého okén-
ka (na zahrádku). Okénko bylo u stropu sklepa 
a když jsem se na velkoposteli uložil, viděl jsem 
pohodlně trávu a  kytky a  na  dům pana Bárt-
ka, který byl za  plotem zahrádky. Okénko bylo 
v úrovni zahrádky (a dodnes tomu tak je) obrá-
ceno k jihu, takže nám obyvatelům sklepa ales-
poň přes poledne zasvítilo slunce. V tom sklepě 
jsme pak „bydleli“ asi tři týdny.

neděle 22. dubna – ozvěny silné bitvy při-
cházejí z  prostoru Velká Polom - Hrabyně. Po-
zemní boje ruské armády podporuje stále i letec-
tvo. Nad vesnicemi tamního regionu stoupá dým 
z hořících domů.

pondělí 23. dubna – začíná bitva o Krásné 
Pole. První útok začíná ruské letectvo. Vyhle-
dává a  ničí pevnůstky německých vojáků a  to 
i  za  cenu, že německá pevnůstka je i  obsazený 
dům některého občana ve  vesnici. Dům shoří 
i s německými vojáky.

úterý 24. dubna – od rána se bojuje o Krás-
né Pole. Je slyšet rachot útočících tanků, jejich 
kulometů i  dělo. Opět přilétají ruská letadla 
a i z Vřesiny lze pozorovat jak se řadí a vytvářejí 
útočný útvar tzv. Čertovo kolo. Přilétají ve větší 
výšce z polního letiště u Hlučína v řadě za sebou. 
Útočit začíná velitel tj. první z nich. Vrhá se prud-
ce dolů na vyhlédnutý cíl. Těsně nad zemí svrhne 
pumu a okamžitě zamíří letadlem „na plný plyn“ 
vzhůru. Řev motoru stoupajícího letadla je v tu 
dobu vlastně pohřebním maršem těm, kteří za-
hynuli jeho pumou. Všichni piloti dělají postup-
ně totéž, co začal jejich velitel: po výstupu zpět 
do „pozorovací“ výšky, řadí se jeden za druhým 
do kruhu a dívají se, jestli bomby shodili dobře 
na cíl. Také se rozhlížejí kolem sebe a nad sebe, 
jestli na ně nechce zaútočit nepřátelský letoun, 
případně kde se skrývá nepřátelské dělo, které 
po nich vystřelilo. Tož tak fungovalo obávané le-
tecké „Čertovo kolo“. Dnes hoří mnoho chalup. 
Nad Krásným Polem se táhne šedočerný dým.

středa 25. dubna – boje o  Krásné Pole se 
přesouvají k  Vřesině. Z  travnatého kopečku 

(dnes tu stojí „Dům zahrádkářů“) se dívám 
směrem na Krásné Pole. Je už pokročilé odpole-
dne a pozemní boje (střelba mezi vojáky ruskými 
a německými) poznenáhlu ustává. Letadla (rus-
ká), která dnes více méně kontrolovala bojiště, 
se řadí k odletu na polní letiště u Hlučína. Náhle 
jsem zaznamenal, že jeden letoun se k  odletu 
nepřipojil. Právě naopak. Otočil se a  poměrně 
nízko vzal směr přímo na Vřesinu. Ale ztratil se 
mi z očí, protože ho zakryl les zvaný Hadí kopec. 
Tehdy tam ještě žádný obydlený domek nestál.. 
Ale stavěla se, přímo mezi stromy, osada jednot-
ných malých domků. Stavěla je a  financovala 
okupační německá vláda pro německé občany, 
kteří ve své vlasti byli vybombardováni „anglic-
kými a americkými letadly“. Toho dne odpoled-
ne už na staveništi nikdo nepracoval. A vlastně 
už několik týdnů. To proto, že už delší dobu bylo 
jasné, že Německo válku prohrává. A právě nad 
stromy a staveništěm vyletěl letoun a rychle mí-
řil na obec Vřesinu. Byl to ten, který s ostatními 
neodletěl na  polní letiště u  Hlučína. Mířil pří-
mo nade mne. K  útěku domů bylo beznadějně 
pozdě. Sotva jsem skočil pod dřevěný tyčkový 
plot a přikrčil se, přehnal se nade mnou bojový 
Iljušin -IL 2 s červenými hvězdami na křídlech 
a pokračoval v letu nad vesnicí. Toho jsem vyu-
žil a upaloval domů do sklepního krytu. Zatím 
letoun obkroužil Vřesinu a odletěl směr Hlučín. 
Tu noc jsem mnoho nenaspal.  

čtvrtek 26. dubna - tiché ráno nevěští nic 
dobrého, ve  vzduchu je cítit napětí. Můj otec 
i pan Kučera vyšli z úkrytu na dvorek a ve slun-
ném ránu vyhlíželi směrem ke  Krásnému Poli. 
Dým po tamních vypálených domech se už roz-
plýval jen z doutnajících lokalit. Výstřely z pušek 
a kulometů zcela ustály už včera večer. Dospělí 
obyvatelé našeho krytu měli ustarané tváře. Ni-
kdo to neřekl nahlas, ale všichni se domnívali, 
že pro Vřesinu nastane dnes krušný den. V tom 
někdo ze sousedního krytu zakřičel: „Už letí“!! 
A vzápětí byly slyšet motory letadel. Zvuk se při-
bližoval poměrně rychle, ale ještě rychleji utek-
li všichni v  okolí do  svých krytů. V  tom našem 
jsme už byli všichni a každý zalehl na své místo 
ve „velkoposteli“. Honem si přetáhli deku přes 
sebe a  na  hlavu připlácli polštář. Podle zvuku 
letadel jsme poznali, že se řadí do  útvaru kru-
hového a  oblétávají vesnici (hledali, odkud za-

čnou). A  už také „Čertovo kolo“ začalo. První 
stroj začal útok. Podle zvuku jeho motoru bylo 
jasné, že se řítí na svůj cíl. Všichni jsme v hrůze 
věřili, že detonace bomby nebude to poslední, 
co ve  svém životě uslyšíme…..a najednou při-
šel děsný výbuch. Ze stropu se na nás sesypaly 
kousky omítky. Huráá. Ještě žijeme. Zatím nám 
přálo štěstí. Další střemhlavý let a další bomba 
vybuchuje o  kus dál. Hučení letadel však po-
kračuje. Krčíme se nehnutě pod dekami. Každá 
minuta je nekonečně dlouhá. Útok trval asi 15 
až 20 minut. Za  tu chvíli stačily osádky letadel 
svrhnout své pumy a „pokropit“ svými kulome-
ty všechno živé, co se pod nimi hlo nebo skrylo 
v domě, ve stodole nebo pod košatým stromem. 
Po  odletu bombardérů nastalo v  krytu ticho. 
Pomalu jsme vstávali a z dek a peřin setřepávali 
napadanou omítku. Ten den a rok, o kterém píši 
mi, bylo 11 let. Ten den jsem prožil dosud nepo-
znaný šok hrůzy. Při vytřepávání omítky z deky 
jsem viděl na skle okénka do zahrady, že na něm 
tancují nějaké plamínky. K  okénku jsem měl 
nejblíže, tak jsem se k  němu přiblížil a  najed-
nou zvláštním způsobem ztuhl úlekem. Nemo-
hl jsem ze sebe vydat ani hlásku, asi jsem v ten 
okamžik ani nedýchal. Trvalo to asi půl vteřiny 
než jsem nabral dech a  koktavě křičel: „Hoří!! 
Hoří dům!! Hoří pán Bártek!!“ Všichni dospě-
lí vyběhli z krytu a křičeli to i  sousedům , kteří 
vybíhali ze svých krytů. Jen já se svalil na deku, 
lapal jsem po dechu a začal se nekontrolovatel-
ně, zato mocně třást. Takovou třesavku jsem už 
nikdy v životě neměl. Tehdy jsem po ní nemohl 
slabostí ani vstát. Nakonec jsem se rozhýbal. To 
už bylo pozdní odpoledne a dospělí chlapi se vra-
celi do svých krytů. Povídali, že z ohořelé chalu-
py zachránili, co se dalo.

Po dlouhých letech jsem si svůj tehdejší šok 
(v  krytu) živě představil. V  televizi dávali zpra-
vodajství z  války v  Kambodži. Tam zasahovala 
i americká letadla. A tady jsem uzřel hořící vesni-
ci na pokraji džungle. Lidé prchali, kam se dalo. 
Jenom na kraji cesty u příkopu seděl malý krás-
ný domorodý chlapeček. Plakal žalostně a snad 
už ani slz neměl. Ale hrozně se třásl. Celé tělo 
se nezadržitelně třáslo. V tu chvíli jsem si vzpo-
mněl na sebe tehdy ve vřesinském krytu - sklepu 
na jaře roku 1945.

               Savo Novák

Mé vzpomínky na osvobozování Vřesiny 
Požádali jsme pana Bo-

humila Talagu (nar. 1935), 
aby se podělil se čtenáři 
Vřesinských novin se svými 
vzpomínkami na  průběh 
osvobozování Vřesiny v roce 
1945. 

Vzpomínám jako dese-
tiletý kluk na  konec druhé 
světové války ve  Vřesině. 
Vidím jako dnes, jak z  Ra-
tibořska prchali obyvatelé 
většinou německé národ-
nosti i se svým majetkem na západ přes Vřesinu. 
Už půl roku před frontou si lidé kopali kryty, aby 
zachránili své životy. Například v místě, kde jsou 
dnešní řadovky Nade Vsí (ul. Jižní).  Ve  škole 
skončilo vyučování asi v polovině února. Byl tam 

zřízen lazaret, do  kterého 
sváželi raněné německé vojá-
ky z fronty. 

Německý starosta 
Vřesiny Ruzsitska dal před 
ústupem německých vojsk 
rozkaz, aby majitelé statků 
odvedli dobytek (hlavně krá-
vy) na Mexiko, odkud je pak 
hnali před frontou směrem 
na Olomouc.  

Jako kluci jsme pozo-
rovali záře a  detonace střel-

by z  okolních vesnic - Hrabyně, Velké Polomi, 
Krásného Pole. 24. -25. dubna provedli sovětští 
letci na Vřesinu z Krásného Pole nálet. V tento 
den vyhořelo několik domů a stodol, např. sto-
dola pana Valdra, pana Urbaníka. 

V tento den sovětští vojáci zaútočili od Krás-
ného Pole na Vřesinu.  U hospody p.  Martiníka 
(dnes Na  Růžku) se fronta zastavila. Němečtí 
vojáci bránili horní konec Vřesiny.  Měli palebné 
postavení v „Dole“, který se táhl od pana Marti-
níka až k panu Teslíkovi. 

Viděl jsem mrtvé německé i sovětské vojá-
ky. Sedláci je odváželi selskými povozy na míst-
ní hřbitov. Některé pohřbívali přímo do kráterů 
po  granátech (jen německé). Padlo i  několik 
vřesinských občanů u hospody. 

Poslední němečtí vojáci opustili horní ko-
nec Vřesiny z 29. na 30. dubna směrem na Klim-
kovice. 1. května jsem viděl dým hořícího zámku 
v Klimkovicích. 

To jsou mé vzpomínky jako desetiletého 
na konec druhé světové války. 

Bohumil Talag
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Aktuality v obci

PRÁVNÍ PORADNA PRO OBČANY 
VŘESINY ZDARMA

Vážení spoluobčané, 
rada obce se rozhodla od  1. dubna 2020 

spustit pilotní projekt, kdy obyvatelům Vřesiny 
chceme umožnit možnost využití služby bezplat-
né právní pomoci. Služba bude k dispozici

v budově obecního úřadu každé 1 a 3 pon-
dělí v  daném měsíci, a  to v  časovém rozmezí 
od  16:30 - 18:30 hodin. Návštěvu poradny je 
nutné sjednat vždy týden předem osobně, tele-
fonicky nebo e-mailem. Detaily objednávkové-
ho systému budou ještě upřesněny na obecním 
webu. V právní poradně, kterou obec zřizuje, ad-
vokát poskytuje rady a pomoc občanům bezplat-
ně. Je to pomoc těm, kteří se ocitli ve složitých ži-

Konečně se věci hnuly od bezbřehého slibo-
vání ve volebních programech (o novém kultur-
ním domě), k úvahám o možnostech obce tako-
vý záměr realizovat.

Začalo to výběrem možného pozemku (pod 
mateřskou školou), pokračuje se studií prove-
ditelnosti. Objevil se i  názor (vyslanec mnoha 
názorů v  budoucnu), spojit stavbu s  novým 
obecním úřadem. Čeká ještě dlouhá cesta před 
rozhodnutí o realizaci, způsobu zajištění nema-
lých finančních prostředků (nad 50 mil. Kč), 
projektování a  vlastní realizaci, kdy je možné, 
že se po dobré úvaze nepostaví nic. Pokud by se 

Nový územní plán počítá s  rozšířením na-
šeho hřbitova směrem dolů k  cestě na  Porubu. 
Někteří spoluobčané se ptají, proč se tím obec 
vůbec zabývá. Odpověď je jednoduchá. I  náš 
hřbitov je součástí naší obce a  našeho života. 
Rada obce si je vědoma, že se početně rozrůstá-
me a jednou místa na hřbitově dojdou. A v čem 
je vlastně problém? Jednoduše řečeno v tom, že 
pozemky, kde se má hřbitov rozšiřovat, nejsou 
obecní, ale soukromých vlastníků. A bohužel ně-
kteří zatím nechtějí pozemky obci prodat. Rada 
obce se proto rozhodla vybudovat na  hřbitově 
kolumbárium pro cca 90 míst. V současné době 
je to ve stádiu příprav. Výstavbou kolumbária vy-
řešíme hned dva problémy najednou. Rozšíříme 
kapacitu hřbitova a nemusíme zatím vykupovat 
pozemky. A čas ukáže, co dál.

K  našemu hřbitovu patří také parkoviště. 
Všichni, kteří zde parkujete, víte, že jsou zde se-
zónně umístěny kontejnery na bioodpad. Bohu-

votních situacích, aby znali nejen svá práva, ale 
i povinnosti a mohli hájit své oprávněné zájmy. 
Už dnes víme, že témata budou různá, od  ro-
dinných otázek spojených s výživným, rozvody, 
styk s dětmi, přes majetkové vypořádání, převo-
dy pozemků, sousedské vztahy, až po  ochranu 
spotřebitelů. Určitě se někteří z Vás budou ptát 
také na pracovně právní spory, odškodnění, atd. 
Každý zájemce může zdarma využít konzultaci 
advokáta maximálně v  rozsahu 30 minut a  to 
nejvýše 2krát za  rok. Na  konci roku bude po-
třebnost dané služby ze strany Vás občanů ra-
dou obce vyhodnocena a bude rozhodnuto, zda 
se v ní bude pokračovat i v roce 2021.

                 Pavel Pokorný, místostarosta obce

Opravy cest 
v roce 2020
Vážení spoluobčané,
rada obce pro rok 2020 vyčlenila 2  500  000,-
Kč na  opravy povrchu našich obecních cest 
a  předložila ji zastupitelstvu obce k  projednání 
a ke schválení.  Na prosincovém jednání zastu-
pitelstva obce byla v  rámci schválení rozpočtu 
tato částka schválená.  Pro letošní rok jsem radě 
obce předložil k opravě povrchu cest tyto ulice: 
Třešňová, Dolní, Na Vyhlídce a část ulice Důlní.  
V  současné době se připravuje výběrové řízení 
na  vysoutěžení  zhotovitele těchto oprav. Před-
pokládaný termín oprav je srpen a září letošního 
roku. Zde bych chtěl upozornit všechny spolu-
občany bydlící na  těchto ulicích, že v  případě 
potřeby jakýchkoliv výkopových prací na těchto 
cestách to musí provést do termínu oprav.   
V  létě letošního roku budou také na  ostatních 
cestách prováděny opravy výtluků a děr. 

Pavel Pokorný, místostarosta obce    
CO MOŽNÁ NEVÍTE?

žel je to jediné místo, kde bezohlední lidé (a my 
víme, že jsou přespolní) házejí do kontejnerů to, 
co tam nepatří (stavební suť, staré elektrospo-
třebiče, atd.). Rada obce chce toto kontejnero-
vé stání zachovat, a  proto zde bude instalován 
kamerový systém, který bude parkoviště a okolí 
monitorovat. Dojde zde také k  posílení veřej-
ného osvětlení. Věříme, že toto opatření bude 
účinné a  pomůže nám také minimalizovat vy-
krádání aut návštěvníků hřbitova.

Vážení spoluobčané, mnozí z  Vás vola-
jí po  vylepšení Domu zahrádkářů. Rada obce 
proto rozhodla o rekonstrukci dámských toalet. 
Dále zde bude provedena menší moderniza-
ce kuchyně, včetně vybudování odsávání par. 
Dojde k opravám poškozeného interiéru a také 
k opravám a sanaci sklepních prostorů. Chceme 
zde vytvořit prostředí, které umožňuje uvedené 
místnosti využívat jako skladovací prostory.
          Pavel Pokorný, místostarosta obce

Úvaha o společenském a kulturním 

zázemí obce Vřesina
však stavělo, přimlouvám se, prosím, apeluji, 
žadoním – nepostavte byť funkční, třeba pro-
sklenou účelnou krabici- postavte něco originál-
ního, co chytí za srdce, obzvláštní obec, přitáh-
ne lidi i za cenu nevole části občanů. Vzpomeňte 
si na historii stavby Eifelovky. Máme dost času 
na uvažování, ale máme dost odvahy? Rozhoď-
me třeba už dnes architektonické veřejnosti 
výzvu navrhnout na  ploše podle studie prove-
ditelnosti a s ohledem na okolí věc, na které se 
zálibou nebo se vztekem oko spočine.

               
               Ing. Petr Nedělník, leden 2020

O spolku 

Vřesinská 
příroda

„Miliony drobných úprav prováděných mnoha 
lidmi“ je pracovním heslem spolku Vřesinská 
příroda z.s., IČ 08784264, vzniklého k 6. 1. 2020  
k ochraně místní přírody a k dnešku tvořeném 4 
lidmi, Ing. Petrem Nedělníkem, Milanem Julín-
kem, Mgr.  Tomášem Ivanským, a  Bc.  Petrem 
Ličkou. Sídlo spolku je v ulici Nad školou 619, 
Vřesina. Spolek ve svých stanovách počítá s úz-
kou spoluprací s obcí a navrhl obci už dva pilotní 
projekty, a  to "Medová louka" oživující dneš-
ní Tuzex a  "Tůně" ke  zlepšení zadržovaní vody 
v  krajině v  údolí Vřesinky, od  výtoku z  rybníku 
v Oši. Mimo to bude spolek v rámci svých perso-
nálních a finančních možností spolu s dobrovol-
níky organizovat další společenské, vzdělávací 
a  monitorovací akce. Spolek je otevřen všem, 
kdo chtějí pro vřesinskou přírodu pracovat, se 
zdůrazněním slova pracovat, jako dobrovolníci 
nebo členové. Členský příspěvek na  rok 2020 
(členy přijímá členská schůze na základě žádos-
ti) je 100 Kč, splatný na transparentní účet číslo 
233101013/0600, kam mohou být směrovány 
dary, příspěvky, dotace atp. Z našeho pracovní-
ho hesla vyplývá, že nechceme navrhovat a  re-
alizovat megaprojekty za  miliony, ale drobnou 
a  užitečnou práci. K  tomu nám dopomáhejte 
„všichni dobří Vřesiňáci. 

Ing. Petr Nedělník, 23. 1. 2020



6

VŘESINSKÉ  NOVINY

Po stopách našich předků
V  dnešním přetechni-

zovaném světě, kdy ze všech 
stran se na  nás hrnou nové 
a  nové informace, se občas 
máme chuť někam schovat 
a být aspoň chvíli sami.

A  tehdy nás napadají 
myšlenky, kdo vlastně jsme, 
co skutečně chceme a  zda 
jsme dosáhli všeho, co jsme si 
v mládí vysnili. Aniž si to uvě-
domujeme, tak již při narození 
získáváme mnohé předpokla-
dy do života. Dnes se odborní-
ci na dědičnost shodují v tom, 
že není obsažena jen v  genech po  rodičích, 
ale i  v  tzv. rodové zátěži, což jsou zakódované 
zkušenosti a  paměti našich rodičů, prarodičů 
a  vlastně všech našich předků. Tím přebíráme 
jejich způsob života, chování, traumata, který-
mi trpěli a  zejména řešení, jak se s  nimi doká-
zali vypořádat (více a podrobněji v knize Taťány 

Pokud se začneme zajímat o  své předky 
a  hledat informace o  nich, postupně narazíme 
na několik historických pramenů, které mají pro 
tuto činnost zásadní význam. Zmíním se tedy 
o některých z nich.

1. Berní rula - je prvním úplným sou-
pisem daňových povinností v českém království 
z roku 1654. Je to významný historický pramen 
z doby krátce po skončení třicetileté války (1618 
- 1648). Obdobný katastr pro území Moravy se 
nazývá Lánový rejstřík. Stavovský český sněm 
v  roce 1652 rozhodl o  provedení podrobného 

Jako občan máte právo se vyjádřit, zastu-
pitelé mají právo si toho nevšímat a obě strany 
vrchovatě svých práv využívají v souboji, kdo se 
unaví dřív. Jednoznačně je výhoda na straně za-
stupitelů, nereagování spotřebuje méně energie 
než vyjadřovaní. Na jednání zastupitelstva obce 
11. 12. 2019 jsem se díky materiálům uveřej-
něným na  obecním webu (pochvala) mohl při-
pravit a taky připravil k návrhu rozpočtu na rok 
2020. Publikování materiálů k programu jedná-
ní zastupitelstva to je velká a dobrá změna proti 
dřívějšku, kdy občan na zastupitelstvu k materi-
álům neměl přístup a o projednávaných věcech 
mohl jen lapat z  případné diskuze. Občan má 
právo se vyjádřit až potom, co se vyjádří zastupi-
telé. To je dobrá zásada v případě připravených 
zastupitelů, jinak připravený občan čeká dlou-

Maříkové- Genetika v širších 
souvislostech).

Proto se dnes stále více 
lidí zajímá o to, kdo byli jejich 
předci, jak žili, bydleli a jaké 
řemeslo či práci vykonávali. 
A  díky digitalizaci archívů 
matrik, kronik a dalších his-
torických listin je to vcelku 
možné.

Pokud nevíte, jak začít, 
existuje několik možností, 
kdy Vám potřebné záznamy 
vyhledá některý odborník 
na  genealogii a  heraldiku 

za  úplatu nebo se do  takové detektivní práce 
pustíte sami. Pro začátek potřebujete znát jen 
několik základních údajů o  vlastní rodině (da-
tum a místo narození svých rodičů a prarodičů) 
a můžete se obrátit na některou genealogickou 
společnost, která Vám poradí, jak na to.

Vám, občanům Vřesiny, se naskýtá mož-

nost tyto začátky realizovat při některé z besed 
v Obecní knihovně, kde se budou taková setkání 
organizovat od  dubna roku 2020. Pokud bude 
větší zájem, budeme řešit situaci operativně.

Jako člen ZSRU (Zemská stavovská rodová 
unie) mám bohaté zkušenosti v této problemati-
ce a rád Vám pomohu. A tedy něco o ZSRU.

ZSRU vznikla v roce 1991 jako jedna z prv-
ních genealogicko - heraldických společenských 
organizací, jejímž cílem je úsilí o obnovu rodo-
vých tradic, jakož i  zvyklostí historických zemí 
– Čech, Moravy a  Slezska. Základní činností 
členů je poznat genealogii svých předků i jejich 
způsobu života jako inspiraci pro současnost. 
Navíc je ZSRU oprávněna přiznávat, uznávat 
a  polepšovat osobní, občanské či rodové erby 
za  podmínek vycházejících z  původních heral-
dických zásad a postupů státnosti zemí Koruny 
české a udělovat, přiznávat a uznávat predikáty.

V současné době je ZSRU tvořeno z 9 rodo-
vých krajů a 1 rodového společenství a operuje 
na celém území České republiky. Členové se ak-
tivně zapojují do badatelské, společenské i kul-
turní činnosti v rodovém kraji, který je nejblíže 
jejich trvalému bydlišti.

Ing. Antonín Šimáček

Několik informací pro badatele
soupisu všeho poddanského majetku, který 
podléhal berni (tedy zdanění). Jsou zde evido-
vány i pusté usedlosti, což umožňuje zhodnotit 
zkázu jednotlivých vsí za třicetileté války.

2. Tereziánský katastr - nahradil ber-
ní rulu, ale byl schválen až za  vlády císařovny 
Marie Terezie a vstoupil v platnost v roce 1748. 
Základní daňovou jednotkou zůstalo i  nadále 
panství.

3. Matriky narozených, oddaných 
a  zemřelých - tyto matriky se dělí na  tzv. živé 
a mrtvé. Živé jsou ty, které jsou mladší cca 100 

let a  evidují i  živé spoluobčany. Tyto jsou dnes 
u  matrikářů na  obecních úřadech a  lze z  nich 
získávat údaje po  předložení dokladu, že jsou 
to Vaši předkové. Ostatní matriky jsou uloženy 
v archívech a mnohé z nich jsou digitalizované 
a přístupné na  internetu. I zde jsou však rozdí-
ly a těžkosti, kdy některé se nezachovaly (války, 
požáry,…). Avšak pokud jsou, tak jsou zdrojem 
mnoha zajímavých informací o rodičích, kmot-
rech, …

Další informace se dozvíte na chystané be-
sedě (27. 4. 2020 v obecní knihovně v 17 hodin) 
a popřípadě v dalším čísle Vřesinských novin.

Ing. Antonín Šimáček

Názory občanů

Občanská bezmoc aneb zážitky ze zastupitelské 
demokracie na úrovni obce

ho jako žebrák na to, až se zastupitelé vykecají. 
Obyčejně, až na výjimky, nejsou připraveni, ale 
vědí, že je dobré něco říct a  nemusí to být ani 
k věci. A to něco je třeba formulovat jako – já ne-
říkám tak ani tak, ale zvažte to.

Žádný názor, žádné argumenty, bezbřehá 
nejistota.

Díky tomu se první bod programu projed-
nával dvě hodiny. Ne, že by si to tohle téma ne-
zasloužilo, ale nezasloužilo si tu úroveň. Připra-
vil jsem si dotazy k některým položkám výdajů 
a  názor na  ty, které by v  rozpočtu být neměly. 
Na rozdíl od některých zastupitelů si uvědomu-
ji, že schválením rozpočtu předává zastupitel-
stvo právo hospodaření v  rámci rozpočtu radě 
obce a dál už do toho nemá co mluvit. Zastupi-
telé to vidí jinak: Zůstane položka v  rozpočtu? 

Nevadí, vždyť se nemusí utratit, rozhodne se 
později, nevadí jim, že oni už u  toho nebudou. 
V tomhle duchu se nesla většina jednání. Jeden 
zastupitel vystoupil s názorem, že částka 2 mil. 
Kč v rozpočtu na odkoupení umělé trávy na hři-
šti + osvětlení U Opusty od DTJ, kterému kon-
čí věcné břemeno, by tam neměla být, tedy ne 
na trávu. Po půlhodině diskuze o tom, jak mladí 
fotbalisté nemohou hrát na  škváře jsem se do-
stal ke slovu s připravenými argumenty i já. Ar-
gumenty byly: umělá tráva je stará skoro 15 let 
a je po životnosti. Neměla by se tedy kupovat ani 
za  zbytkovou hodnotu, neboť bude nutno řešit 
nový povrch, a  to za  nemalé peníze v  řádu mi-
lionů. Její ponechání na místě po dohodě s DTJ 
je v zájmu obou stran. A další diskuze? Vždyť se 
to nemusí utratit, udělá se odhad, cena může být 
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jiná. A  výsledek? 2 miliony v  rozpočtu zůstaly 
a bude na radě, jak si s tím poradí.

Další položkou, kterou jsem chtěl z rozpoč-
tu vyloučit, je zřízení bankomatu za cca 250 tis. 
Kč a pak jeho provoz podle nevýhodné smlouvy, 
prakticky paušální platbou bez ohledu na využí-
vání. Bezvýchodná diskuze na téma: „Občané si 
to přejí“.

Proč by si nepřáli za obecní peníze, vlastní 
by tímto způsobem nikdy neutratili. Výsledek: 

v  rozpočtu to zůstává, bude se hledat někdo, 
kdo dá lepší podmínky. Shánět bude rada obce. 
Tentýž výsledek v  položce „pronájem jízdních 
kol“ a „nákup pivních kelímků“. Vinu na téhle 
úrovni projednávání má jednoznačně starosta, 
který diskuzi moderoval neuvěřitelně měkce. 
Jak jednoduché bylo: nákup trávy – kdo je pro, 
kdo je proti, aby to zůstalo v rozpočtu?
• Bankomat – kdo je pro, kdo je proti 
• Jízdní kola - stejně 

• Ekologické gesto - pivní kelímky za 80 tis. Kč, 
tam zůstalo taky, místo toho, aby se hlasovalo.

Rada získává právo rozhodnout o  těchto 
položkách sama a  získává právo na  práci při 
úkonech vedoucích k  realizaci, přičemž i  dnes 
má práce dost a málo těch, co ji vykonávají. Ří-
kalo se „hlas lidu, hlas Boží„ problém je v tom, 
že nejsem „lid„.

             
                Ing. Petr Nedělník, leden 2020

Reakce na odpověď starosty obce 
Původně jsem po přečtení odpovědi neměl 

žádný zájem něco řešit. Ale spoluobčané mě 
k tomu dotlačili. Já se jim nedivím.
Je třeba říci, že je to odpověď s  kontroverzním 
obsahem, kterému někteří obyvatelé obce zřej-
mě rozumí, ale někteří, kterých je hodně, mu 
nerozumí vůbec!
Babička mého kamaráda by řekla, že je tam moc 
kejhání.

Vím, že ve volbách starosta nezvítězil, že ho 
zvolili zastupitelé. On ale funkci přijal dobrovol-
ně a bez nátlaku. 

A  proto se ptám, a  spolu se mnou mnoho 
spoluobčanů a starousedlíků, starosty a chci jas-
né, pravdivé a konkrétní odpovědi: 

1. Kdy bude chodník, ulice Na  Potůčku, 
schůdný v  obvyklé kvalitě? Obec ho od  roku 
2011 již 3x opravovala. Zůstal i  nadále nebez-
pečný! Více než tři čtvrtě století fungoval! Ob-
čané na tento stav již mnohokrát upozorňovali!

2. Kdy a  jak bude na  komunikacích obce 
Vřesiny zajišťována bezpečnost (občasné měření 
a jen v některých lokalitách bezpečnost na komu-
nikacích nezajistí!)?  Jedná se zejména o
• povolenou rychlost na  komunikaci III. třídy 
a na místních komunikacích
• vodorovné a svislé značení – zajištění bezpečnosti 
dospělým a zejména dětem, které cestují autobusy 
• doplňkové tabule!
• stojící vodu a v zimním období led na chodní-
ku u domu č. p. 54. 
    Zatím ani pod okny Obecního úřadu občané 

nevědí, jak mají bezpečně užívat resp.      
    procházet a přecházet vozovku!
    Má obec zpracovaný projekt pro zajištění bez-
pečnosti na všech komunikacích v obci?       
Kdo projekt zpracoval? Co bylo a  nebo bude 
projednáno s  příslušnými nadřízenými orgány 
a co a  jak připravila obec a kdo je za to zodpo-
vědný?
Kolik to bude stát, kdy budou práce zahájeny 
a jaký je termín dokončení?

3. Chodník podél ulice Hlavní, resp. 
od  spodní kapličky po  vrchní a  následně až 
do místní části Hájek a na Mexiko! 
• S kterými občany starosta jednal? Kdy a o čem? 
Měl v ruce nabídku a projekt? Doklady jistě má!
• Má obec zpracovanou projektovou dokumen-
taci? Rozpočet?
• Má zpracovaný geodetický plán na rozdělení 
pozemků a identifikaci pozemků s určením po-
třeby pro výkupy? 
• Jaký má obec časový plán na  dobudování 
a  vybudování chodníků s  vazbou na  bezpeč-
nost na  ulicích Hlavní, Mešnická, Osvobození 
a Klimkovická?

4. Kanalizace v obci. Jaký je současný stav (in-
ventura toho co je provedené a co provedené není):
• Kolik domů a  v  kterých lokalitách obce je 
na společnou kanalizaci napojeno?
• Které části (lokality) ještě nejsou na kanaliza-
ci napojeny?
• Které lokality máme projekčně zpracované? 
Máme rozpočet?

• Máme na realizaci připravené peníze? 
• Jaký plán realizace máme v  programu a  kdy 
a jaká část bude skutečně zahájena a dokončena?
• Kdy má obec v  plánu napojit všechny domy 
na společnou kanalizaci?

5. Majetek rodiny Hegarových – jaký má 
obec plán s  tímto majetkem? Spor s  vlastníky 
trvá již více jak 12 let, obec za tu dobu jen na ří-
zení vydala cca 1,00 milion korun, dalších cca 
1,3 mil. Kč utratila za vyvolanou přeložku kana-
lizace, zřejmě aby splašky netekly rovně a  nyní 
výkup, když před 12 léty byl spor vyřešen? 
Proč? 

6. Jak má obec Vřesina vyřešeny zastávky 
autobusů na ulici Hlavní? 

Ve  své odpovědi starosta mimo jiné pou-
kazuje na  férovost. No uvidíme férovost v  jeho 
nové odpovědi na položené otázky!

Předpokládám, že se nebude vymlouvat, že 
nejsou peníze. Výsledky hospodaření obce spíše 
ukazují, že peníze obec neumí utratit. Čím to asi je?

Proto asi můžeme koupit parcelu, bývalý 
zemědělský pozemek, s  neřízenou a  nepovole-
nou skládkou, ze kterého jsme potřebovali cca 
40 m2, za 2 milióny korun celý?

Jsou lidé, kteří chtějí slyšet názor jiných 
a potom si něco vyberou a využijí. Jsou ale lidé, 
kteří o tom píšou, že by také chtěli, ale ve skuteč-
nosti názory jiných nepotřebují. A proto se musí 
některé činnosti a práce realizovat znovu a zno-
vu a nebo za ně draze platit.

Ing. Miroslav Hrbáč

Rozhodující krok vpřed na Cypkách

Začátkem ledna se v  Domě zahrádkářů 
uskutečnilo veřejné setkání všech pozvaných do-
tčených vlastníků nemovitostí a občanů, kteří dali 
podnět na obecní úřad, zemědělců, kteří na Cyp-
kách hospodaří a  zástupců obce. Setkání mělo 
vyřešit, jak naložit s  vodní erozí v  dané lokalitě. 
Pozemky ve vlastnictví obce jsou nyní bez pachtu 
a část využívají obyvatelé k chovu hospodářských 
zvířat a  k  zahradničení. Jsem opravdu rád, že 

místní ještě chovají slepice a  pěstují brambory, 
protože i  tyto činnosti pomáhají krajině. Z  po-
hledu enviromentálního je záslužné, že obec tyto 
aktivity podporuje a  umožňuje svým občanům 
využívat bezplatně části svých pozemků.

Na setkání jsem účastníkům nastínil různé 
možnosti řešení vodní eroze na Cypkách. Po dis-
kuzi si sami obyvatelé zvolili, co by za  domy 
chtěli mít a  zároveň aby je opatření ochránilo 
před erozí. Po žních budou obecní pozemky geo-
dety zaměřeny, vytyčeny a v nejvhodnějším mís-
tě bude zbudován průleh. Průleh je malá dlouhá 
hrázka, asi metr vysoká, která je zbudována 
z  okolního materiálu a  táhne se po  vrstevnici. 
Následně pozemky budou osety travní směsí 
a na podzim vysázen ovocný sad. Vzniklý obecní 
sad bude mít spoustu přínosů: protierozní, a to 
jak vodní tak větrné, zadržení vody v krajině, izo-
lační zeleň proti hluku z Rudné, produkce ovoce 
obyvatelům, vytvoření úkrytů mnoha různým 

živočichům atd. Rada obce také bude apelovat 
na místně hospodařícího zemědělce, který je dle 
LPIS veden v dané lokalitě, aby vytvořil biopás 
od cesty podél zahrad až k budoucímu obecnímu 
sadu. Na podzim 2020 se obyvatelé mohou těšit 
na nový obecní sad na Cypkách. Po  letech, kdy 
různá vedení obce nedělala pro přírodu téměř 
nic, se tak blýská na lepší časy.
                    radní za ODS Bc. Petr Lička
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Komplexní pozemkové úpravy ve Vřesině -
fikce nebo realita?

Naše téma

Již řadu let mezi obyvateli Vřesiny občas 
proběhne téma komplexních pozemkových úprav 
(dále jen kpú). 3. 2. 2020 byl na  zasedání Rady 
obce pozván Ing. Zdeněk Šiška, vedoucí poboč-
ky Státního pozemkového úřadu v  Opavě. Pan 
vedoucí seznámil Radu obce s  průběhem kpú, 
včetně jejich přínosů a možných úskalí.

Pozemkové úpravy a tvorba krajiny
Krajina v České republice prošla vlivem a pů-

sobením člověka složitým vývojem, na kterém se 
podepsaly střídající se politické a  hospodářské 
vlivy. V důsledku velkoplošného obdělávání půdy 
pak došlo k zániku polních cest, přirozených lini-
ových prvků a  dalších přírodních a  krajinotvor-
ných elementů. Neudržované a  nerespektované 
vlastnictví pozemků způsobilo, že původní vlast-
nické parcely dosud evidované v Katastru nemo-
vitostí České republiky neodpovídají skutečnému 
stavu v terénu.

Zvyšující se význam integrovaného roz-
voje venkova a  péče o  krajinu vyžadují posílení 
angažovaného přístupu všech aktérů, včetně 
významné a  často nezastupitelné role pozemko-
vých úřadů. Došlo k narušení ekologické stability 
krajiny, devastaci zemědělského půdního fondu 
vodní a  větrnou erozí, snížení biodiverzity a  na-
rušení krajinného rázu. Existence velkých honů 
znemožnila a často ještě znemožňuje vlastníkům, 
soukromým zemědělcům či postkomunistickým 
pohrobkům (bývalé JZD) přístup na  jejich po-
zemky. Mnozí vlastníci se stále nemohou ujmout 
vlastnických práv a řádně pozemky užívat. Exis-
tují rozdíly mezi vlastnickou evidencí a  skuteč-
ným užíváním půdy. Více než tři čtvrtiny obhos-
podařované půdy se pronajímá od  soukromých 
vlastníků. Bez vyřešení vlastnic¬tví pozemků 
není možno v  území realizovat nezbytná ekolo-
gická, půdoochranná či krajinotvorná opatření.

Jedinou cestou k nápravě tohoto stavu jsou 
pozemkové úpravy, které jsou nazývány „projekty 
krajinného inženýrství“. Po¬zemkové úpravy řeší 
komplexně celé území a  ve  veřejném zájmu se 

jimi prostorově a funkčně uspořádávají pozem¬-
ky, scelují se nebo dělí a zabezpečuje se jejich pří-
stupnost a využití, vyrovnání hranic a vytvoření 
podmínek pro racionální hospodaření vlastníků 
půdy. V  těchto souvislostech se uspořádávají 
vlastnická práva a  související věcná břemena. 
Současně se zajišťují podmínky pro zlepšení ži-
votního prostředí, ochranu a zúrodnění půdního 
fondu, vodní hospodářství a zvýšení eko¬logické 
stability krajiny. Toto přetváření obrazu krajiny 
vyžaduje úzkou spolupráci a větší zapojení míst-
ních akčních skupin, obcí a dalších místních ini-
ciativ do  procesu přípravy pozemkových úprav. 
Jistě není lehké hledat většinový konsensus, je to 
však jediná možnost. Bylo by velkou chybou a vy-
tváření no-vých křivd, pokud bychom vnucovali 
technicistní a úřednické řešení. To by mělo pouze 
krátkodobý efekt.

Pozemkové úpravy jsou nenahraditelným 
předpokladem pro další vygenerování místních 
iniciativ. Je to cesta obnovy ztracených spojení, 
navázání násilně přerušených či zapomenutých 
příběhů, jedná se o oživo¬vání míst, která ztrati-
la svá jména, svoji kontinuitu. Chceme-li přispět 
k  nápravě, pak musíme podporovat ty ozdravné 
iniciativy, které samy na venkově vznikají. A zde je 
právě to významné a nezastupitelné místo pozem-
kových úprav. Perfektně odvedená komplexní po-
zemková úprava ve své projekční části, tak i ve své 
síle navržených opatření v plánu společných zaří-
zení, mají ohromnou realizační a motivační váhu.

Šance pro vřesinské území
Pozemkové úpravy jsou velkou šancí pro 

řešené území jak vhodně uspořádat vlastnické 
vztahy k pozemkům a umožnit tak hospodaření 
těm vlastníkům půdy, kteří se dosud z  různých 
důvodů svého práva ujmout nemohli. Jsou vel-
kou a historickou šancí také pro krajinu ve Vřesi-
ně. Projekty komplexních pozemkových úprav, 
územní plány a  v  neposlední řadě urba-nistické 
studie vstupují do  problematiky plánování ven-
kovského prostoru.

Pozemkové úpravy:
-  jsou cílevědomým souborem opatření, která za-
vádí do života venkova zásadní změnu v chápání 
vztahu ke krajině, způsoby jejího užívání a správy 
majetku, činí venkov přívětivým sociálním prosto-
rem s malebnou krajinou
-  dávají konkrétní podobu krajině, a  to jak po-
drobným uspořádáním vlastnických vztahů 
k  pozemkům, tak pomocí nezbytných společných 
opatření v  podobě nových polních cest, prvků 
územního systému ekologické stability, protieroz-
ních a vodohospodář¬ských opatření
-  jsou v mnohém směru nenahraditelným institu-
tem realizace všech programů především zeměděl-
ské části krajiny, ale i územ¬ního rozvoje regionu
-  přináší hospodářský růst a ekonomickou stabi-
litu venkova
-  mají fenomén řešení majetkoprávních vztahů 
v kombinaci s veřejným zájmem
-  jsou ze své podstaty regionální až místní záleži-
tostí, která je náročná na koordinaci procesu, me-
todické řízení a participaci s místní komunitou.
-     obnovit osobní vztah lidí k půdě, krajině a mís-
tu, ve kterém žijí a o který se starají

Strategický plán krajiny
Krajina je předmětem veřejného zájmu, plní 

významnou roli v  zemědělství, ekologii, kultuře 
a  je klíčovým prvkem blaha jednotlivce i společ-
nosti. Plánování krajiny znamená stanovení akti-
vit a činností s výhledem do budoucna, které mají 
za  cíl zvýšení hodnoty, obnovu nebo vytvoření 
krajiny. Mezi základní formy krajinného plánová-
ní dnes v České republice patří územní plán resp. 
regulační plán a  komplexní pozemkové úpravy, 
které řeší krajinu na úrovni obcí.

V roce 2002 přijala Česká republika Evrop-
skou úmluvu o krajině. Cílem úmluvy je podpořit 
ochranu, správu a plánování krajiny a organizo-
vat evropskou spolupráci v této oblasti. Krajinný 
plán jako dokument by se měl v širších vazbách 
zabývat zhodnocením aktuálního stavu kraji-
ny a  komplexním návrhem její obnovy a  tvorby. 
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Strom Evropy u školy  Strom Evropy u kostela
Zas a  znovu apeluji na  všechny obyvatele. 

Třiďte důsledně odpady! Je to opravdu důleži-
té! BRKO obec likviduje v místní kompostárně 
na  hnojišti. Kontejnery na  bioodpad jsou po-
psány, co tam patří, tak prosím neházejte větve 
do  trávy a  naopak. Největší zlo je to, když ně-
kdo hodí do kontejneru plasty nebo jiný odpad. 
U hřbitova „lufťáci“ prali do kontejnerů na bio-
odpad ledničky a  jiný maras. Rada obce proto 
rozhodla, že parkoviště u hřbitova bude vybave-
no lepším osvětlením a  kamerovým systémem, 
který bude obsluhovat obecní četnictvo. Toto 
opatření má mít preventivní charakter vůči kri-
minalitě a hlavně bude možno postihnout hříš-
níky, co budou házet do kontejnerů na bioodpad 
odpad jiný.

Na  podzim zastupitelstvo obce schválilo 
při schvalování rozpočtu pořízení kontejneru 

Dne 19.12.2019 byl zahájen zkušební pro-
voz na Prodloužené Rudné, která v délce 1500 m  
prochází katastrálním územím Vřesiny. V míst-
ních částech Lažiska a Cípky bylo nejprve skryto 
cca 8 500m3 ornice a vytěženo cca 200 000 m3 
zeminy. Vykáceno bylo 137 kusů stromů s obvo-
dem  větším 80 cm měřeno ve výšce 130 cm nad 
terénem a 5623 m2 křovin. Jako náhrada za vy-
kácenou zeleň byla provedena výsadba stromů 
a  křovin podél polní cesty na  Cípkách směrem 
k  nové silniční lávce přes čtyřproudovou ko-
munikaci, polní cestě Kaménky, parku Bedřich, 
svah pod ulici Na Kopečku, podél ulice K Vodo-
jemu.

Přemostění přes údolí potoka Porub-
ky a  tramvajové trati je v  délce 475 m a  bylo 
provedeno vysouváním ocelové konstrukce 
po  montážních přepravcích, které byly umístě-

Krajinný plán by měl být zejména analytickým 
a  koncepčním podkla¬dem pro výše uvedené 
formy krajinného plánování – územní plán (re-
gulační plán) a  komplexní pozemkové úpravy. 
V  některých státech Evropské unie již dlouhou 
dobu krajinný plán existuje. Ke státům s nejvíce 
propracovaným systémem krajinného plánování 
patří například Bavorsko, nebo Slovensko.

Rada obce Vřesina velmi podporuje zaháje-
ní kpú v naší obci, ale dle sdělení pana vedoucího 
Šišky by bylo vhodné, aby ji také podpořili vlastní-
ci nemovitostí v extravilánu obce. Žádost vedoucí 
k  zahájení kpú v  naší obci jistě Rada obce podá 
v první polovině tohoto roku.

            radní obce za ODS Bc. Petr Lička

3ĎTE!! A proč je to důležité
na  nebezpečný odpad. V  současně době nemá 
obyvatel v  naší obci mezi kopci možnost, jak 
likvidovat tento odpad. Nebezpečný odpad se 
rozumí syntetické barvy a  laky, ředidla, moři-
dla, autobaterie, minerální nebo syntetické oleje 
a tuky, kyseliny, hydroxidy, lepidla a pryskyřice, 
zdravotnický materiál, tiskařské barvy, tonery 
a  inkousty, chladničky a  mrazáky obsahující 
freony, obrazovky, zářivky, těkavé látky - pestici-
dy. V průběhu tohoto roku bude tento kontejner 
na  nebezpečný odpad pořízen a  bude umístěn 
za hasičárnou. 

Z  vlastní zkušenosti a  z  informací tech-
nických pracovníků obce je hlavně o  víkendu 
problém se zaplněností kontejnerů na  separo-
vaný odpad na  jednotlivých stanovištích. Také 
proto Rada obce rozhodla o  rozšíření stanovi-
ště u  obecního úřadu, kde je situace nejhorší. 

Také připomínám, že jedlé oleje a tuky je možno 
odevzdat v uzavřené nádobě, třeba v PET láhvi 
ve sběrném místě za hasičárnou. Nelejte je pro-
sím do kanalizace, či dokonce do přírody.

A proč je důležité třídit? Hlavním důvodem 
je ochrana životního prostředí, ale dalším as-
pektem je finanční náročnost pro obec, tudíž pro 
nás všechny obyvatele. Obce, které nejlépe třídí 
budou mít v  budoucnu, cca rok 2024, levnější 
poplatky za  likvidace odpadů. V  roce 2019 za-
platila obec za likvidace odpadů přes dva milió-
ny korun, což není zanedbatelná částka už nyní. 
Za čtyři roky by měl být poplatek za skládkování 
až 4x vyšší. Obce a města, která budou v třídění 
odpadů nejlepší, nebudou mít poplatky až tak 
drastické. Proto Vřešáci důsledně 3ĎTE!
         

 radní obce za ODS Bc. Petr Lička

Prodloužená 
Rudná

ny na  jednotlivých sloupech, kterých je celkem 
14.  Krásnopolní opěra nad Vřesinskou strží je 
ještě založena na prvohorních břidlicích Nízkého 
Jeseníku, které se pod údolím Porubky noří  pod 
třetihorní mořské jíly, ve kterých je založen zbytek 
mostu ve směru na Porubu. Porubka pod mostem 
odděluje Českou vysočinu od  Karpat (aggu- 4. 
12. 2015). Maximální výška estakády nad to-
kem potoka Porubky je 22 m. 

Stavbu pro Ředitelství silnic a  dálnic ČR 
postavilo Sdružení „Prodloužená Rudná“ (Stra-
bag a.s., OHL ŽS a.s., JHP spol. s r.o.). Vyměře-

ní trasy stavby bylo provedeno v roce 2001.
Původní trasa Prodloužené Rudné vedla 

z  Lažisk západním směrem údolím potoka Po-
rubky přes sportovní areál U Opusty a tím roz-
dělovala obec Vřesinu na dvě části.  Občanskými 
iniciativami a  aktivním přístupem členů teh-
dejší stavební komise (stavitel Vlastimil Černý, 
Ing. Zdeněk Munk) byla koncem devadesátých 
let minulého století povolena změna trasy do   
směru, v jakém je nyní komunikace postavena. 

                
                  Ing. Vladimír Bárta
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Základní škola
Zápis do 1. třídy se na naší základní škole 

bude konat 6. a 7. dubna 2020 vždy od 14:00 
do  17:00 hodin. S  dítětem se musí k  zápisu 
dostavit zákonný zástupce dítěte (matka nebo 
otec), dítě nemohou přihlásit prarodiče nebo jiní 
příbuzní. K  zápisu je potřeba přinést rodný list 
a průkaz pojištěnce dítěte a občanský průkaz zá-
konného zástupce dítěte. Jelikož v letošním roce 
odcházejí ze školy žáci ze dvou pátých tříd, budou 
přijaty všechny děti, za které rodiče podají žádost 
o přijetí k základnímu vzdělávání.
Rodiče, kteří chtějí požádat o  odložení nástupu 
školní docházky svého dítěte o jeden rok, musí už 
k zápisu přinést vyjádření dětského lékaře a peda-
gogicko-psychologické poradny s  doporučením 
udělení odkladu školní docházky, případně jej 
dodatečně doručit ředitelce školy do konce měsí-

Zprávy ze ZŠ - MŠ

Zápis do základní a mateřské školy
ce dubna. Z tohoto důvodu doporučujeme všem 
rodičům, kteří uvažují o odložení povinné školní 
docházky jejich dítěte o jeden rok, aby si již nyní 
domluvili termín vyšetření na pedagogicko-psy-
chologické poradně.
Pro snadný přechod z mateřské školy do základ-
ní školy nabízíme přípravný kurz pro budoucí 
prvňáčky, kterého se mohou rodiče zúčastnit 
společně s dětmi. Děti se nejen seznámí se svojí 
budoucí paní učitelkou a zvyknou si na prostředí 
základní školy, ale budou mít příležitost si osvojit 
dovednosti potřebné k  nástupu do  1. třídy. Pro 
rodiče se jedná o jedinečnou příležitost vidět své 
dítě ve  školním prostředí a  zjistit, v  čem vyniká 
a  naopak, co je třeba ještě dopilovat. Zákonní 
zástupci také obdrží během přípravných setkání 
podrobné informace o škole, strategiích a meto-
dách výuky a  také o přípravě na vstup do školy. 

Budoucnost jsou především naše děti, vnuci 
a pravnuci. Je rozumné plánovat a dokonce reali-
zovat projekt kruhového objezdu v bezprostřední 
blízkosti základní školy? Každý zřizovatel, každá 
obec si především okolí školy chrání! V naší obci 
je tomu však naopak. Upřednostňují se zájmy fi-
rem apod. na  úkor našich dětí, především jejich 
bezpečnosti. Určitě existují jiná řešení, i  když 
představují větší problémy i náklady, větší schop-
nost vyjednávání s úřady, firmami i občany. Nabí-
zí se vyřešení nepřehledné křižovatky u hospody. 
Je nebezpečná pro auta , kde chodec má s bezpeč-
ným přechodem problém. Mysleme především 
na naše děti!

Samozřejmě nejdůležitější je výchova dětí 
v  rodině, to je pro každé dítě základem na  celý 
život. Ale škola taky významně tvoří a  vychová-
vá zvláště malé dítě. Nejen fundované učitelky, 
vnitřní vybavení školy, ale i  okolí školy působí 
výchovně na děti. Nepřipusťme, aby malé školáky 

Chtěla bych vás informovat o některých akcích Klubu důchodců 
Vřesina v roce 2020.

V lednu jsme zhodnotili svoji činnost za rok 2019 na výroční schůzi 
a promítli fotky z akcí za uplynulý rok.

Letos opět zorganizujeme velikonoční a  vánoční výstavu a  také 
akci Česko zpívá koledy (nejen pro členy, ale i pro spoluobčany z Vřesi-
ny a okolí).

Pro naše členy a  jejich hosty připravujeme společenské večírky 
a zajímavé zájezdy (zámek Lednice, ZOO Lešná, výlet na Lysou horu 
a pivovar Radegast atd.).

           Za Klub důchodců, Blanka Čajková

Termíny konání jsou vždy uvedeny na webových 
stránkách školy.

Mateřská škola
Zápis do  mateřské školy ve  Vřesině se 

bude konat v  úterý 5. května 2020 od  8:00 
ve  třídě Kuřátka. K  zápisu je potřeba přinést 
rodný list a občanský průkaz zákonného zástupce 
dítěte. 
Přesný počet dětí, které budeme moci od 1. září 
2020 do  mateřské školy přijmout, nelze v  tuto 
chvíli přesně uvést, jelikož nevíme, kolik rodičů 
zažádá o  odklad povinné školní docházky u  je-
jich dítěte. Předpokládáme ale, že bychom mohli 
přijmout k  předškolnímu vzdělávání přibližně 
dvacet dětí. Na všechny děti se těší paní učitelky 
z mateřské i základní školy.
                   Mgr. Lenka Skýbová

Myslíme na budoucnost?
ohrožovala auta přímo před školou. Proč by hluk 
a  výfukové plyny měly znepříjemňovat výuku, 
ohrožovat zdraví dětí. Malé děti jsou živé, požďu-
chují se, běhají - což představuje závažný pro-
blém, když by se nacházela komunikace v  blíz-
kosti školy. Kolem školy by měla být především 
zeleň. Paní ředitelka a ostatní učitelky by se měly 
zasazovat o to, aby mohly prostředí školy co nej-
více využít i k výuce, k poznávání stromů, dřevin, 
rostlin, popřípadě i  jejich pěstování. Prostředí 
školy by mělo formovat děti i k lásce k přírodě.

Proto je velmi zarážející fakt, že se uvažuje 
o  pořízení drahého umělého trávníku pro ven-
kovní školní hřiště. Vždyť děti jsou již tak v dnešní 
době obklopeny plasty, umělou hmotou - náby-
tek, školní pomůcky…. Umělá hmota je všude 
a všude jsou uvolňující se zdraví škodlivé ftaláty 
v různém množství. Proč se má draze pořizovat 
umělý trávník, který není bezúdržbový, spíše na-
opak? Položme si další otázku: proč se fotbalová 

hřiště této technologie zbavují? Především proto, 
že tvrdý povrch není vhodný pro sport, na tvrdém 
povrchu trpí klouby apod. Je přece rozdíl chodit 
po lesních pěšinách nebo po tvrdé dlažbě ve měs-
tě. Není pro děti lepší normální voňavý trávník? 
Ten se jistě musí ve vegetačním období udržovat 
sečením, ale obec by určitě pomohla např. s při-
stavením kontejnerů na  posečenou trávu apod. 
Určitě je levnější pořízení kvalitní samochodné 
sekačky než nevhodného umělého trávníku, který 
vyžaduje náročnou údržbu (pravidelné vysypává-
ní štěrkem apod.).

Je potřeba znovu klást otázku na  starostu, 
radní a  zastupitele. Myslí obec Vřesina na  bu-
doucnost?

A to  se nezmiňuji o chybějících chodnících 
u frekventovaných cest!  

Ve Vřesině 29. 1. 2020
                  Ing. Milana Ličková

Zprávy z Klubu důchodců

Klub důchodců Vřesina Dobrovolné finanční sbírky ve Vřesině
Již od roku 2000 organizuje klub důchodců ve Vřesině v rámci svých kul-

turních akci dobrovolné finanční sbírky pro vážně nemocné děti, jak z hema-
tologie Fakultní nemocnice v O-Porubě, tak pro děti žijící ve Vřesině.

V roce 2016 jsme se také zapojili do celostátní akce “Česko zpívá koledy“. 
Součástí předvánočního zpívání koled je finanční sbírka pro nemocné děti 
z  Vřesiny – Šárku, Nikolku a  Honzíka. Od  roku 2017 přispívá nemalou fi-
nanční částkou obecní úřad a  pan starosta. Darují výtěžek z  prodeje čaje 
a punče u vánočního stromu u školy.

V letech 2000 až 2019 činila darovaná částka celkem krásných 226 026,-
Kč. Jménem klubu důchodců děkujeme všem občanům i našim členům klubu 
za tento krásný dar nemocným dětem.
       Za klub důchodců, Blanka Čajková
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Z knihovny

INFORMACE Z KNIHOVNY
Knihovny mají nezastupitelné místo ve ve-

řejném kulturním životě. Československo se 
díky1. zákonu o  knihovnách v  roce 1919 sta-
lo zemí s  nejhustší sítí obecních knihoven. 
Ve  vřesinských kronikách jsou první zmínky 
o knihovně ve Vřesině již z roku 1920.
V letošním roce tedy slavíme  100 let od vzniku 
knihovny ve  Vřesině.  Připomeneme si to ně-
kolika akcemi pro děti i  dospělé během celého 
roku. Toto výročí  připomíná i nové logo na okně 
knihovny, dva roll-up banery v  knihovně. 
Na baneru najdete mimo jiné jména všech  kni-
hovníků, kteří za tuto dobu v knihovně pracova-
li, také nám k tomuto výročí přibyly na stěnách 
knihovny dva krásné citáty. Za  toto vše bych 
chtěla poděkovat firmě LM polepy manželů Van-
tuchových z Vřesiny. 
Něco málo z připravovaných akcí:
- 20. 5. 2020 od 18 hodin- beseda se spisovatel-

kou Evou Tvrdou (naše regionální spisovatelka)
- připravuje se beseda se spisovatelkou Karin 
Lednickou (autorka knihy Šikmý kostel)
- výstava Prvorepublikového knihovnictví - je 
instalována v  knihovně a  můžete si ji prohléd-
nout do 31. 3. 2020
- 13. 6. 2020 - Den obce – pro děti se připravuje 
setkání s  ilustrátorem Adolfem Dudkem který 

v roce 2013 vytvořil logo knihovny
- budou probíhat besedy s žáky základní a ma-
teřské školy
- pasování prvňáčků  na čtenáře
- vyhodnocení celoroční práci s  dětmi MŠ - 
v rámci akce - Celé Česko Čte dětem 
- budou probíhat pravidelné výtvarné dílny 
s paní Šárkou Dvořákovou
A ještě trochu statistiky – k  31. 12. 2019
- počet knih v knihovně 5926
- počet registrovaných čtenářů 287
- výpůjčky celkem 6746 knih 

Těším se na setkání s Vámi v prostorách knihovny

Výpůjční doba v knihovně je:
pondělí:  11.00 - 19.30 hod.
čtvrtek:  15.00 - 19.00 hod.
           Kateřina Hurníková, knihovnice

Zprávy z RS PINGUIN

RS PINGUIN 
v roce 2020

Roveři zakončili loňský rok tím, že se opět zapojili do  celore-
publikové charitativní sbírky Diakonie Českobratrské církve evange-
lické s názvem Krabice od bot. Společně jsme nabalili dvanáct krabic 
od bot plných dárků pro děti ze sociálně slabých rodin. A těsně před 
Vánocemi jsme se rádi připojili ke všem skautům v Evropě a rozná-
šeli jsme po Vřesině Betlémské světlo. Společně se skauty z oddílu 
Albatros nás bylo letos opět o trošku více, ale i přesto se nám nepo-
dařilo obejít celou Vřesinu. Pevně věříme, že letošní rok se nám to 
povede!

V  novém roce jsme stihli připravit zábavný program a  sou-
těže na  ples Přístavu VIRIBUS UNITIS. A  protože na  sjíždění řek 
a plachtění je ještě trošku zima, tak zatím plánujeme a připravujeme 
na tento rok opět něco, čím bychom potěšili a pobavili naše spoluob-
čany. Tak se určitě máte na co těšit!

skauti
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Divadlo

VRAŽDA SEXEM
Cože? Co to je? Kde? U nás? A není to vtip? 

Taková by možná byla reakce mnohých z  nás, 
kdyby si takový titulek přečetla v novinách. Ač-
koliv se to zdá jakkoliv podivné, i  taková věc 
se může stát a  není to až tak složité, jak by se 
na  první pohled mohlo zdát. Přesvědčíme Vás 
o  tom v  divadelní hře, kterou my, DiVOši, pil-
ně zkoušíme. Situační komedii napsala autor-
ka Joan Shirleyová. Samotný úkon, vyplývající 
z názvu, je průvodním tématem celé hry. Nejed-
ná se ale jen o samotnou vraždu nebo sex nebo 
spojení obojího. Ve hře vystupují osoby běžného 
denního života tak, jak je známe z blízkého okolí, 
a taky řeší podobné problémy jako ty naše. Ne-
chybí rodící žena, postarší krátkozraká tetička 
a  pilný student medicíny. V  prostředí jednoho 
obyčejného domu se zahradou, který se mění 
v  dočasnou ordinaci lékařky, se ale jednoho 
dne objeví nečekaná návštěva a  události dosta-
nou spád. Režisér, a zároveň představitel jedné 

z rolí, Ondřej Benda, má jasnou představu, jak 
by se měla hra prezentovat a také nás tím smě-
rem vede. A ne - nemá to s námi vždy jednodu-
ché. Pod jeho vedením mnohým z nás dochází, 
že hrát ochotnické divadlo není o  pitvoření se 
a předvádění na  jevišti. Je třeba umět pracovat 
s  hlasem, pohybem, někdo musí na  tempera-
mentu přidat, jiný zase ubrat. Výhodou je, že 
nás tato práce nesmírně baví, i když nás to stojí 
spoustu času a vynaloženého úsilí. Někdy zaží-
váme dost vypjaté situace, kdy nám nervy, tak-
zvaně, pochodují, ale také chvíle zábavné a  ty, 
naštěstí, převažují. Naším společným cílem je 
připravit pro Vás, publikum, hru plnou situač-
ních vtipů a tak trochu možná i k přemítání, ale 
to fakt jenom okrajově. Do premiéry zbývá pár 
dní - musíme, krom hraného projevu, ještě dola-
dit kostýmy, kulisy, rekvizity a nervozita stoupá, 
ale o tom to je! Jsme jeden tým ve kterém každý 
zastává svou (nejen) hereckou roli naplno, rád 

a svědomitě. Bez takového nasazení by naše di-
vadelní uskupení těžko fungovalo. Velké dík pa-
tří Zdeňce Bajgarové, která veškeré dění kolem 
DiVOchu organizuje, zajišťuje, vyjednává finan-
ce, domlouvá představení a mnohem víc. Bez ní 
bychom se těžko hnuli z místa. Zdeni dík! 

Se všemi příznivci divadla se těšíme na shle-
danou na premiéře dne 22. 3. 2020 v Domě za-
hrádkářů ve  Vřesině nebo na  reprízách v  okol-
ních obcích či městech.

Za ochotnický soubor Marcela Hoferová.

Uvažujete, zda je autorka článku místní 
občanka? Našla ve Vřesině novou lásku nebo si 
v krásné obci zakoupila dům?

Všechny aktuální informace sledujte 
na webu nebo facebooku divadla. Každý ze členů 
ochotnického divadla má svůj medailonek.
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Zprávy z SK Vřesina LT

Nejmladší stolní tenisté Vřesiny na Přeborech města Ostravy

V sobotu 18. ledna 2020 nejmladší vřesinští stolní tenisté z klubu SK 
Vřesina LT tradičně bojovali na  Přeborech města Ostravy nejmladšího 
žactva. Turnaje se zúčastnilo 21 nejmladších adeptů stolního tenisu z  9 
ostravských klubů a  oddílů. Přebory jsou rozděleny na  dvě samostatné 
soutěže. Tou první je soutěž nazvaná „Speciální tělesná příprava stolního 
tenisty“, kdy soutěžící absolvují disciplíny tělesné přípravy, jako je skok 
do dálky z místa, člunkový běh, hloubka předklonu, rychlost reakce….a to 
společně děvčata a chlapci.  Zde se našim mladým stolním tenistům dařilo 
velmi dobře a mladí členové klubu SK Vřesina LT dopadli takto:
• Jan Cikryt   •  Matyáš Křikava   •  Eliška Hlistová

Zde je foto z vyhlášení výsledků této disciplíny:
V  soutěžích samotné hry stolního tenisu se přebornicí města Ostravy nej-
mladších žákyň pro rok 2020 s právem účasti na Přeborech Moravskoslez-
ského kraje stala hráčka našeho klubu Karolína Heroldová.  Na třetím místě 
skončila její oddílová spoluhráčka Eliška Hlistová. Klukům se příliš nevedlo. 
Zde foto z vyhlášení výsledků nejúspěšnějších stolních tenistek:
Další akcí našich mladých stolních tenistů klubu SK Vřesina LT jsou v ne-
děli 16. února 2020 Přebory města Ostravy mládeže v kategorii mladšího 
a staršího žactva a dorostu.                                                                                         
      Zapsal: Marian Hájko

Medailisté speciální 
tělesné přípravy 
stolního tenisty PMO 2020

Nejúspěšnější děvčata 
NMŽ PMO 2020
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Zprávy z VHS

25. ročník  VSH je zahájen
Tak jako loni byly zahájeny vesnické spor-

tovní hry lyžováním. Tato disciplína už tradičně, 
co se týče organizace, patří Vřesině a VSH. Bohu-
žel nám letošní zimu počasí na lyžování nepřeje. 
Z  tohoto důvodu jsme museli závod přesunout 
z areálu Skalka family park, kde se uskutečnily 
předchozí ročníky, na Vaňkův kopec. 

Loni Vřesina měla zásluhou Lukáše Vrzgu-
ly, Adama Vargy a  Barbory Doskočilové velice 
silný tým a proto jsme jenom o jeden bod skon-
čili na druhém místě. Bohužel letos Lukáš Vrz-
gula a Adam Varga byli v termínu konání mimo 
republiku a tím nastal problém. Ale to by bylo, 
aby si Vřesina neporadila.
Barbora Doskočilová byla jistá od začátku, ale co 
dál? Máme tu přece mladou nadějnou lyžařku, 
žačku Vřesinské ZŠ, Klárku Madejovou. Zkusíme 

to? Co že má letos teprve 10 let? Přece v propozi-
cích lyžování je – věk neomezen. Bereme! A při-
šel další tip. Zkuste to u Vrzgulů, mají přece ještě 
Katku. Hurá – a to jsme ještě netušili, jak budou 
vstřícní. Jde do toho i maminka Jana  !!!!!!!!!!Je 
rozhodnuto. Máme ženský tým!!!!To nemá ni-
kdo. Na vymakané závodnické chlapy z Velké Po-
lomi, Klimkovic a Horní Lhoty asi mít nebudeme, 
ale jsme přece ženské z Vřesiny a ty se  nebojí.

A  je to tady. Středa 19. 2. 2020. Počasí 
hrozné, déšť, hrom, blesk a  nakonec sněhové 
vločky, které jsme čekali na  Vánoce. Litujeme 
závodníky i p. Milana Klimšu u startu. Zkrátka 
je to vodní slalom. Konečně projel poslední zá-
vodník.
A jak to dopadlo:            
Vřesina  4.místo

Barbora Doskočilová: celkově: 10. místo           
ženy:    2.místo 
Kateřina Malíková: celkově: 15. místo
ženy:   3.místo
Klára Madejová: celkově: 17. místo
ženy:   4.místo
Jana  Vrzgulová: celkově: 23. místo
ženy:   5.místo  

Holky, děkujeme! Poděkování si také za-
slouží již výše zmíněný Milan Klimša, Lukáš Laryš, 
Matěj Klimša, Antonín Kozelka a hlavně manželé 
Madejovi, kteří zapůjčili časomíru a paní Madejo-
vá celý závod moderovala. Veškerou pomoc dělali 
všichni zdarma. Vlastně za výbornou bagetu od pe-
kařství Ilík, které nám zajistil ing. Šíma. A ještě jed-
nou smekáme před Klárkou. 
      Jitka Kozelková                        
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Klub skalničkářů 
ADONIS Ostrava
pořádá tradiční klubové jarní výstavy 
pro veřejnost.
Výstavy skalniček se konají v prostorách 
Střediska přírodovědců KORUNKA
Ostrava-Poruba, ul. Čkalovova 10

Předjarní výstava je spojena s prode-
jem skalniček, trvalek a cibulovin.

Koná se ve středu 1. 4. 2020 od 9 do 17 hod.
ve čtvrtek 2. 4. 2020 od 9 do 17 hod.
Hlavní výstava je spojena s prodejem 
skalniček a trvalek
Koná se v pátek 24. 4. 2020 od 9 do 17 hod.
v sobotu 25. 4. 2020 od 8 do 12 hod.
Vstupné na výstavu je 20,- Kč. Zajiště-
na je i  poradenská služba z  řad členů 
klubu.
Více informaci na adrese 
www.skalnickyostrava.netstranky.cz

Mařák
Zveme všechny občany Vřesiny 
i  přespolní na  tradiční vynášení 
vřesinského Mařáka, symbolu ví-
tání jara,  které se letos uskuteční 
v  neděli 29. března 2020. Sraz 
bude tradičně u  základní školy 
ve 14:00 hod.                  redakce

Ukliďme Česko 2020
Další ročník celorepublikové úklidové akce 
Ukliďme Česko se letos bude konat začátkem 
dubna, týden před Velikonočními svátky, tj. 
v sobotu 4.4.2020.
Úkolem dobrovolníků bude vyčistit okolí Vřesi-
ny od odpadků, které se za celý rok shromáždí. 
Tradičně se pustíme do okolí hlavních příjezdo-
vých komunikací, ale zaměříme se také na místa 
v minulých ročnících opomíjená. Přesný rozpis 
bude včas k dispozici na plakátech na webových 
stránkách obce a  místech v  obci k  tomu urče-

ných. Pro všechny, kteří se zúčastní, budou zdar-
ma k dispozici pytle na odpad a ochranné rukavi-
ce. Svoz nasbíraného nepořádku zařídí pracovní 
četa obce společně s následnou likvidací firmou 
OZO Ostrava.
Jako poděkování pro všechny, kteří obětují svůj 
čas i práci, obec Vřesina ve spolupráci s Mysli-
veckým sdružením připraví posezení na  mys-
livecké chatě u  sportovního areálu U  Opusty. 
Všichni jsou srdečně zváni přiložit ruku k dílu.

redakce

Na Tříkrálové sbírce ve Vřesině se vybralo 80 030 Kč.
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Tříkrálová sbírka pomůže lidem v nouzi na Ostravsku
Tříkrálová sbírka 2020 pomůže lidem v  nouzi díky štědrosti Ostravanů, 
obyvatel obcí a měst v okolí a zapojení více než čtyřsetdvaceti tříkrálových 
skupinek dobrovolných koledníků více než vloni. Shromáždila se částka 
2 502 547 Kč, která navýšila loňský výnos o více než 270 tis. Kč. Prostřed-
ky sbírky využije Charita Ostrava a Charita sv. Alexandra na podporu slu-
žeb pro klienty mobilního i lůžkového hospice, lidi bez domova nebo lidi se 
zdravotním postižením. Přesné využití prostředků Tříkrálové sbírky 2020 
a přehled výsledků koledování v ostravských městských obvodech a okol-
ních obcích je publikováno na webu:
https://ostrava.caritas.cz/dobrovolnici/trikralova-sbirka-charita-ostra-
va/trikralova-sbirka-2020/

Děkujeme za podporu a přízeň dárcům, dobrovolníkům a všem dal-
ším do sbírky zapojeným lidem, jejichž prostřednictvím se Tříkrálová 
sbírka stává prostředkem pro obdarování druhého člověka, člověka 
v nepříznivé životní situaci. 

Kurz pro hospicové dobrovolníky
Charita Ostrava hledá dobrovolníky do  Hospice sv. Lukáše. Smyslem 
práce hospicového dobrovolníka je poskytování pomoci lidem v  závěru 
života, doprovázení nemocného a umírajícího člověka. Dobrovolník může 
nemocnému člověku nabídnout aktivity vhodné pro společně trávený čas 
např. povídání, čtení, hru, doprovod na vycházku apod.
Dobrovolníky odborně připravujeme, rozsah školení je 35 h teorie, 20 ho-
din praxe a 3 h supervize. Po dokončení kurzu obdrží účastník certifikát 
o jeho absolvování. 
Pokud byste měli zájem se k nám připojit, kurz pro hospicové dobrovolníky 
začíná 6. 3. 2020 od 16 h. Kontakt: Charita Ostrava, Dobrovolnické hos-
picové centrum, Charvátská 785/8, Ostrava-Výškovice, (budova Hospice 
sv. Lukáše), Mgr. Beata Sikorova, Tel: 599 508 505, 731 625 768, e-mail: 
hospicove.centrum@ostrava.charita.cz, Web: www.ostrava.charita.cz

CHARITA OSTRAVA 
DOBROVOLNICKÉ HOSPICOVÉ CENTRUM  
Charvátská 785/8, 700 30 Ostrava-Výškovice 

 
 

 
Projekty Charity Ostrava jsou realizovány s finanční podporou statutárního města Ostravy a Moravskoslezského kraje. 

 

            

POMÁHÁME V HOSPICI 

 

PŘIDÁŠ SE K NÁM? 
 

RADOST Z DÁVÁNÍ… 
Ochotně a rádi věnujeme pár hodin svého volného času vážně nemocným lidem  

v novém a příjemném prostředí Hospice sv. Lukáše. 
 

CO DĚLÁME: 
S pacienty si povídáme, čteme knihy, procházíme se, hrajeme společenské hry, 

pravidelně zajišťujeme a organizujeme kavárnu pro pacienty atd. 
 

NABÍZÍME: 
Kvalitní, bezplatný kurz v rozsahu 35 h teorie a praxe, 3 h supervize.  

Po skončení kurzu obdrží každý účastník certifikát. 
 

Kurz pro hospicové dobrovolníky začíná 6. 3. 2020 od 16:00 h. 
Další termíny účastníci obdrží na úvodní přednášce. 

 
Kontakt: Mgr. Beata Sikorová, Charita Ostrava, Dobrovolnické hospicové centrum, 

Charvátská 785/8, 700 30 Ostrava-Výškovice (budova Hospice sv. Lukáše),  
Tel.: 731 625 768, 599 508 533; E-mail: hospicove.centrum@ostrava.charita.cz 

Web: www.ostrava.charita.cz 

Výstavy v Charitě Ostrava
Srdečně zveme na  výstavu obrazů Evy Komárové do  charitní galerii G 
v Charitním středisku Gabriel - komunitním centrum pro seniory v Ostra-
vě-Zábřehu. Vernisáž proběhne 10. 3. 2020 od 17 h. Výstava bude přístup-
ná veřejnosti každý všední den v době 8 - 16 h do 12. 5. 2020. 
Soubor velkoformátových fotografií autorů ze spolku Člověk a Víra bude 
uveden vernisáží 20. 2. 2020 v 10 h v Charitním domě sv. Václava - domo-
vě pokojného stáří v Ostravě-Heřmanicích. Výstavu je možné navštívit až 
do 31. 3. 2020 každý všední den 8 - 16 h. Srdečně zveme na obě výstavy.

Jak pečovat o nemocného v domácím prostředí a půjčovna pomůcek
Charita Ostrava v rámci aktivit Charitní hospicové poradny nabízí mož-
nost bezplatné účasti na  semináři „Jak pečovat o  nemocného člověka 
v domácím prostředí“. Na setkání s profesionálními zdravotními sestra-
mi Mobilního hospice sv. Kryštofa se dozvíte, jak zvládnout péči o člově-
ka se sníženou pohyblivostí, a získáte související informace ze zdravotní 
a sociální oblasti. Naučíte se nemocnému člověku podávat stravu, teku-
tiny a léky, provádět osobní hygienu či polohování, jako prevenci vzniku 
proleženin. Proběhnou také praktické ukázky. Jsou připraveny informace 
o možnostech získávání příspěvku na péči nebo využívání kompenzačních 
pomůcek, které mohou být nápomocné při naplňování potřeb nemocného 
člověka. Kompenzační pomůcky je možné zapůjčit v  charitní Půjčovně 
kompenzačních pomůcek, katalog pomůcek a  další informace můžete 
nalézt na webu Charity Ostrava: http://ostrava.charita.cz/seniori/pujcov-
na-kompenzacnich-pomucek/
Kurz probíhá vždy jednou měsíčně, nejbližší termín je 19. 3. 2020, 14.00-
17:00 h v  budově Hospice sv. Lukáše, Charvátská 785/8, Ostrava-Výš-
kovice. Na  školení se, přihlaste předem u  Mgr.  Alexandry Čubové, tel. 
599 508 533, mobil: 731 534 002 nebo e-mailem: hospicova.poradna@
ostrava.charita.cz Těšíme se na Vaši účast!

Obecní knihovna ve Vřesině

POZOR: VSTUP VOLNÝ

Vážení spoluobčané,
Dne 27.dubna 2020 se uskuteční 
od 17,00 hodin v obecní knihovně ve Vřesině 
první z besed na téma :

„Jak si sestavit svůj 
                      rodokmen předků“,

aneb, co všechno se můžeme dozvědět z historic-
kých pramenů o našich předcích, době, ve které 
žili, a mnoho dalších zajímavostí z historie rodu 
či obce.
Na setkání s Vámi se těší a besedu povede

                           Ing. Antonín Šimáček, člen ZSRU,
                                                                   Rodový kraje Opava
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Galerie fotek

Ohlédnutí za vítáním občánků 19. 10. 2019
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Kozelek 22. 2. 2020



Sněhová nadílka 28. 2. 2020
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Galerie fotek
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